



# ВЕСТНИК

## ПРАВОСЛАВНОГО СВЯТО-ТИХОНОВСКОГО ГУМАНИТАРНОГО УНИВЕРСИТЕТА

Журнал выходит шесть раз в год.

Основан в 1997 г.

ИСТОРИЯ.  
ИСТОРИЯ РУССКОЙ ПРАВОСЛАВНОЙ ЦЕРКВИ

II: 102  
сентябрь  
октябрь

Москва 2021

ГЛАВНЫЙ РЕДАКТОР

протоиерей Владимир Воробьев (Россия, Москва)

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ СЕРИИ:

А. Ю. Андреев, д-р ист. наук, проф. (Россия, Москва)

Г. В. Бежанидзе, канд. богословия, доцент (Россия, Москва)

М. В. Бибиков, д-р ист. наук, проф. (Россия, Москва)

Ф. А. Гайда, д-р ист. наук, доцент (Россия, Москва)

М. Гардзанити, д-р восточных церковных наук (Италия, Флоренция)

А. Г. Глебов, д-р ист. наук, проф. (Россия, Воронеж)

Г. Е. Захаров, канд. ист. наук, доцент (Россия, Москва)

С. Кенворти, д-р философии (США, Оксфорд, штат Огайо)

Е. Н. Козловцева, канд. ист. наук (Россия, Москва)

О. В. Косик, канд. филол. наук (Россия, Москва)

А. А. Кострюков, д-р ист. наук, канд. богословия (Россия, Москва)

В. А. Лёр, хаб. д-р (Германия, Гейдельберг)

А. В. Мамонов, канд. ист. наук (Россия, Москва)

Свящ. Александр Мазырин, д-р церк. ист., канд. ист. наук, проф. (Россия, Москва)

Свящ. Андрей Постернак, канд. ист. наук, доцент (Россия, Москва)

В. Пузович, д-р богосл. наук (Сербия, Белград)

И. С. Редькова, канд. ист. наук (Россия, Москва)

Н. Ю. Сухова, д-р ист. наук, д-р церк. ист., проф. (Россия, Москва)

Прот. Павел Хондзинский, д-р богословия, канд. теологии (Россия, Москва)

Д. А. Цыганков, канд. ист. наук (Россия, Москва)

НАУЧНЫЕ РЕДАКТОРЫ ВЫПУСКА:

А. А. Кострюков, д-р ист. наук, канд. богосл.

Г. Е. Захаров, канд. ист. наук, доцент

Д. А. Цыганков, канд. ист. наук

*Журнал рекомендован ВАК Минобрнауки России для публикации научных работ,  
отражающих основное научное содержание кандидатских  
и докторских диссертаций по следующим научным специальностям:  
07.00.02 — Отечественная история (исторические науки), 26.00.01 — Теология*



# ST. TIKHON'S UNIVERSITY REVIEW

The review is published six times a year.

Founded in 1997.

HISTORY.  
RUSSIAN CHURCH HISTORY

II: 102  
September  
October

Moscow 2021

## EDITOR-IN-CHIEF

Very Revd. Vladimir Vorobiev (Moscow, Russia)

## EDITORIAL BOARD:

A. Iu. Andreev, Doctor of Sciences\* in History, Professor (Moscow, Russia)

G. V. Bezhanidze, Candidate of Sciences in Theology, Associate Professor (Moscow, Russia)

M. V. Bibikov, Doctor of Sciences in History, Professor (Moscow, Russia)

F. A. Gaida, Doctor of Sciences\*\* in History, Associate Professor (Moscow, Russia)

M. Gardzaniti, PhD, Professor (Florence, Italy)

A. G. Glebov, Doctor of Sciences in History, Professor (Voronezh, Russia)

S. Kenworthy, PhD (USA, Oxford, OH).

Revd. Pavel Khondzinskii, Doctor of Theology, Associate Professor (Moscow, Russia)

O. V. Kosik, Candidate of Sciences in Philology (Moscow, Russia)

A. A. Kostryukov, Doctor of Sciences in History, Candidate of Theology (Moscow, Russia)

E. N. Kozlovteva, Candidate of Sciences in History (Moscow, Russia)

W. Löhr, PhD, Professor (Heidelberg, Germany)

A. V. Mamonov, Candidate of Sciences in History (Moscow, Russia)

Revd. Aleksandr Mazyrin, Doctor of Church History, Professor, Candidate of Sciences in History (Moscow, Russia)

Revd. Andrei Posternak, Candidate of Sciences in History, Associate Professor (Moscow, Russia)

V. Puzovič, Doctor of theology (Serbia, Belgrade).

I. S. Redkova, Candidate of Sciences in History (Moscow, Russia)

N. Yu. Sukhova, Doctor of Sciences in History, Doctor of Theology (Moscow, Russia)

D. A. Tsygankov, Candidate of Sciences in History (Moscow, Russia)

G. E. Zakharov, Candidate of Sciences in History, Associate Professor (Moscow, Russia)

## ACADEMIC EDITORS:

A. A. Kostryukov, Doctor of Sciences in History, Candidate of Theology

G. E. Zakharov, Candidate of Sciences in History, Associate Professor

D. A. Tsygankov, Candidate of Sciences in History

*St. Tikhon's University Review is included in the list of peer-reviewed scientific periodicals of the Higher Attestation Commission of the Ministry of Education and Science of the Russian Federation and is recommended for the publication of articles which reflect the scientific content of theses for the degrees of Candidate of Sciences and Doctor of Sciences in the following specialisations: 07.00.02 — Russian History (Historical Sciences), 26.00.01 — Theology*

\* According to ISCED 2011, a post-doctoral degree called Doctor of Sciences (D.Sc.) is given to reflect second advanced research qualifications or higher doctorates.

\*\* According to the International Standard Classification of Education (ISCED) 2011, the degree of Candidate of Sciences (Cand. Sc.) belongs to ISCED level 8 — “doctoral or equivalent”, together with PhD, DPhil, D.Lit, D.Sc, LL.D, Doctorate or similar.

## СОДЕРЖАНИЕ

## ИССЛЕДОВАНИЯ

ПАШКОВ П. А.	
Представления о причинах Великой схизмы и возможности ее преодоления в речи свт. Марка Евгеника на первом заседании собора в Ферраре . . . . .	11
КОРЗО М. А.	
«Диоптра альбо Зерцало, и выражене живота людского на томъ свете» (Евье, 1612): к истории православной литературы начала XVII в. . . . .	24
ЧЕТЫРИНА Н. А.	
Иеромонах Арсений — первый исследователь истории Сергиевского посада. Реконструкция биографии. . . . .	37
ИВАНОВ А. А.	
Черносотенцы и старообрядцы: несостоявшийся альянс . . . . .	49
ШЕХОРИНА А. В.	
Понятие «религиозность» в трудах Л. П. Карсавина. . . . .	66
ВОРОНЦОВА И. В.	
Журнал «Соборный разум» как источник по истории обновленчества в 1918 году . . . . .	77
ПОПОВ Ф. А.	
«Приходская реформа» М. К. Дитерихса в Приамурском Земском Крае (август—октябрь 1922 г.): теоретические основы и попытка реализации . . . . .	110
ШЕВЧЕНКО Т. И.	
Русское церковное рассеяние в независимой Финляндии межвоенного периода . . . . .	127

## РЕЦЕНЗИИ

Новейшая история Николо-Сольбинского монастыря:  
взгляд через призму антропологии

Рец. на: Капков К. Г. Тьма. Трагедия. Террор. История разорения Николо-Сольбинского монастыря и судьбы 8 его обитателей, 1918–1938. Проблемы прочтения следственных дел. (Труды Научного отдела Николо-Сольбинского женского монастыря Переславской епархии. Историческая серия. История Николо-Сольбинского монастыря. Кн. 1.) 2-е изд., испр. и доп. —

Местечко Сольба; М., 2021 (*М. А. Князев*)..... 153

Рец. на: Rafał Łatka. Episkopat Polski wobec stosunków państwo-Kościół i rzeczywistości społeczno-politycznej PRL 1970–1989. Warszawa, 2019

(*Б. А. Филиппов*)..... 159

# CONTENTS

## ARTICLES

PASHKOV P.

The View on the Reasons for the Great Schism and on the Possibilities  
for its Overcoming in the Speech of St. Marcus Eugenicus at the First Session  
of the Council of Ferrara-Florence . . . . . 11

KORZO M.

*Dioptr or Mirror, and Image of Human Life in this World* (Vievis, 1612):  
On the History of Orthodox Literature of the Early 17<sup>th</sup> Century . . . . . 24

CHETYRINA N.

Hieromonk Arseny, the First Researcher of the History of Sergievski Posad.  
Reconstruction of Biography . . . . . 37

IVANOV A.

Black-Hundreders and Old Believers: Frustrated Alliance . . . . . 49

SHEKHORINA A.

The Concept of “Religiosity” in the Writings of L. P. Karsavin . . . . . 66

VORONTSOVA I.

The Journal *Sobornyi Razum* as a Source on the History of Renovatism  
in 1918. . . . . 77

POPOV F.

M. K. Dieterichs’ “Parish Reform” in Priamursky Zemsky Region  
(August–October 1922): Theoretical Foundations and an Attempt  
of Implementation . . . . . 109

SHEVCHENKO T.

Russian Church Diaspora in Independent Finland of the Interwar Period . . . . . 126

---

**REVIEWS**


---

Recent History of Nikolo-Solbinsky Monastery:

A View Through the Prism of Anthropology

Rev. of: Капков К. Г. Тьма. Трагедия. Террор. История разорения Николо-Сольбинского монастыря и судьбы 8 его обитателей, 1918–1938. Проблемы прочтения следственных дел. (Труды Научного отдела Николо-Сольбинского женского монастыря Переславской епархии. Историческая серия. История Николо-Сольбинского монастыря. Кн. 1.) 2-е изд., испр. и доп. —

Местечко Сольба; М., 2021 (*M. Kniazev*) .....151

Rev. of: Rafał Łatka. Episkopat Polski wobec stosunków państwo-Kościół i rzeczywistości społeczno-politycznej PRL 1970–1989. Warszawa, 2019

(*B. Filippov*) ..... 157